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Lidová pranostika: Na tři krále o krok dále. 
 
 

SLOVO STAROSTY OBCE 

Vážení spoluobčané,  

vstupujeme společně do roku 2011. Je to pro nás rok plný očekávání a všichni se 
ptáme, copak nám asi přinese. Jiţ nyní je jisté, ţe pro rozpočet naší obce to určitě 
příliš dobrý rok nebude. Po propadu příjmů obecního rozpočtu v roce 2010 o téměř 4 
miliony Kč nás, bohuţel, čeká jejich další sníţení.  

Asi nejsmutnější na tom je, ţe hlavním „dluţníkem“ se pro naši obec stává samotný 
stát. Ačkoli Obecní úřad Ludgeřovice pro stát vykonává ze zákona státní správu 
(stavební úřad, matrika, evidence obyvatel a v zákonem stanoveném rozsahu i pro 
oblast ochrany ţivotního prostředí), zaplaceno za tuto povinnou sluţbu dostaneme 
jen částečně. Na Finanční konferenci Svazu měst a obcí České republiky dne 
3.12.2010 v Praze se všichni přítomní starostové dozvěděli velmi nepříjemnou 
novinu. Stát zkrátí v roce 2011 obcím příspěvek za výkon státní správy oproti roku 
2010 o 17,4%, coţ pro náš rozpočet znamená výpadek téměř 1,5 milionů Kč! Toto se 
děje v době, kdy se vše zdraţuje a mnoţství agendy na úřadech vinou často 
nesmyslných kroků našich ministrů a ministerských úředníků dále narůstá. Na náš 
dotaz, zda bude tento finanční výpadek alespoň částečně kompenzován, padly 
pouze nezávazné a snad i ne zcela váţně míněné odpovědi. Nejvíce asi "nadchly" 
návrhy na propouštění zaměstnanců. Jen pro upřesnění, Obecní úřad Ludgeřovice 



má celkem 6 zaměstnanců, vykonávajících státní správu, ale současně i samosprávu 
– jsou to tajemník Obecního úřadu ing. Hudeček, na stavebním úřadě jsou to pan 
Stařinský a slečna Konečná, na matrice paní Bortlíková s paní Jurečkovou a pan 
Olšák na odboru ţivotního prostředí. Docela by mne tedy zajímalo, koho máme 
propustit, kdyţ mimo naší obce vykonáváme státní správu také pro obce 
Markvartovice a Šilheřovice. A to naše vláda ještě zcela váţně uvaţuje o zpoplatnění 
datových zpráv, zasílaných prostřednictvím datových schránek, které musíme 
pouţívat povinně ze zákona. Reálný odhad této ztráty činí opět více neţ 500.000,-
Kč. Pokud se tedy tyto chmurné úvahy stanou realitou, budeme muset v rozpočtu 
obce ušetřit cca 2 miliony korun, které následně mohou chybět třeba při údrţbě 
komunikací, osvětlení nebo budov v majetku obce. Nezbývá, neţ věřit, ţe opět 
dokáţeme alespoň získat další dotace tolik potřebné pro rozvoj naší obce...  

Aby vstup do Nového roku nebyl tak pochmurný, mám pro Vás i veselejší zprávy. 
Jednou z nich je určitě ocenění, kterého se dostalo společnosti MV stavby Vjačka 
Ludgeřovice a panu Milanu Vjačkovi. Právě jeho společnost byla  jednou ze tří, které 
Sdruţení pro rozvoj Moravskoslezského kraje ocenilo za to, ţe pomáhají náš kraj 
zviditelnit a rozvíjet. Jsem určitě velmi rád, ţe to byla právě obchodní společnost, 
sídlící v naší obci, která si ve velké konkurenci připsala tento významný úspěch.  

V loňském roce se Ludgeřovice dostaly do povědomí také díky obrovským 
mezinárodním úspěchům sportovců, působících v našich sportovních oddílech. 
Skutečně se asi ţádná jiná obec naší velikosti nemůţe pochlubit hned třemi mistry 
světa v jednom roce. Proto jsem přednesl radě obce myšlenku, abychom podali 
Všesportovnímu kolegiu Moravskoslezského kraje návrh na ocenění Jakuba 
Debrecenyiho (mistr světa v karate kategorie kata shotokan), PaedDr. Michala 
Hrubého Ph.D. (mistr světa druţstev a vicemistr světa jednotlivců v karate stylu Goju-
ryu - oba členové klubu SK NIPPON Ludgeřovice) a Ireny Tchurzové (mistryně světa 
Masters ve vzpírání - oddíl vzpírání TJ Ludgeřovice) jakoţto nejúspěšnějších 
sportovců Moravskoslezského kraje. Rada obce tento návrh jednomyslně schválila a 
v některém z příštích čísel Zpravodaje Vám určitě přinesu zprávu, zda naše návrhy 
byly úspěšné.  

V minulém čísle jsem Vás rovněţ informoval o tom, ţe se naše ekonomka ing. 
Jarmila Thomasová stala novou starostkou obce Šilheřovice. Ve výběrovém řízení 
byla za novou ekonomku vybrána paní Dagmar Čurajová. Věřím, ţe se stane kvalitní 
náhradou za ing. Thomasovou a přeji jí mnoho pracovních úspěchů.  

Mgr. Daniel Havlík, starosta obce  

UDÁLOSTI V OBCI 
 
Z druhého zasedání Zastupitelstva obce Ludgeřovice 

Konalo se v sále Obecního domu 15.12.2010. Přítomno bylo 17 zastupitelů. Kromě 
zaměstnanců obecního úřadu bylo v sále ještě osm občanů obce. 

Na začátku zasedání zastupitelstvo ocenilo šest obětavých dárců krve z Ludgeřovic. 
Byli to Radek Kaňa, Marek Latka a Lukáš Štefek, kaţdý z nich uţ krev daroval 
80krát. Dále byli oceněni Marie Chlupová, Michal Naster a Josef Seidler, kaţdý 
z nich má za sebou 40 odběrů. Při zasedání si ocenění z rukou starosty obce 
převzali Marie Chlupová, Michal Naster a Marek Latka. 

Nejdůleţitějším bodem programu zasedání zastupitelstva bylo schvalování rozpočtu 
obce na rok 2011. Po krátké rozpravě byl rozpočet schválen všemi hlasy. 



Po skončení zasedání starosta obce Mgr. Daniel Havlík všem popřál hezké vánoce, 
vše nejlepší do nového roku a předal malé dárečky. Nakonec si všichni připili 
skleničkou vína. 
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USNESENÍ 
z 2. schůze Zastupitelstva obce Ludgeřovice (dále ZO), konané dne 15.12.2010 
od 17:30 hod. v Obecním domě v Ludgeřovicích 

ZO vzalo na vědomí platnost zápisu ze zasedání  ZO č.1  konaného dne 
10.11.2010. 
ZO schválilo rozpočtové opatření č.6/2010 včetně pozměňovacího návrhu 
předloţeného starostou obce. 
ZO schválilo dotaci Charitě Hlučín ve výši 70.000,- určenou na provoz DPS 
Ludgeřovice. 

ZO pověřilo vedoucí finančního úseku k provedení nezbytně nutných dalších 
rozpočtových opatření v období od 16.12. 2010 do 31.12.2010, a to v oblasti 
daňových a nedaňových příjmů a běţných výdajů, k jejichţ krytí bude vyuţita vzniklá 
nespecifikovaná rezerva v roce 2010. Zastupitelstvo obce si vyhrazuje právo na 
informaci o tomto rozpočtovém opatření na nejbliţším zasedání zastupitelstva. 

ZO schválilo v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm.c) zák.č. 128/2000 Sb. o 
obcích (obecní zřízení),rozpočet obce na rok 2011 a to dle návrhu, předloţeného . p. 
Dagmar Čurajovou, vedoucí finančního úseku OÚ Ludgeřovice takto  

celkové příjmy rozpočtu ve výši                        39.014.549,- Kč              

financování ve výši                                             24.117.251,- Kč                   

  

celkové zdroje ve výši                                         63.131.800,- Kč 

  

běžné výdaje ve výši                                            38.177.800,-Kč 

kapitalové výdaje                                                 24.954.000,-Kč 

celkové výdaje rozpočtu ve výši                         63.131.800,-Kč 

ZO schválilo závazné ukazatele rozpočtu obce na r. 2011 ve znění návrhu,     
předloţeného p.Dagmar Čurajovou, vedoucí finančního úseku OÚ Ludgeřovice. 

ZO rozhodlo, na základě ţádosti xxx o záměru směny a prodeje části obecního 
pozemku parc.č. 3080/1 – orná půda v k.ú. Ludgeřovice o výměře cca 222 m2, za 
část pozemku parc.č. 3080/45 – orná půda v k.ú. Ludgeřovice o výměře cca 66 m2. 
Přesná výměra bude upřesněna geometrickým plánem, který nechá na své náklady 
vyhotovit ţadatel. 

ZO rozhodlo,  ţe rozdíl ve výměrách směňovaných pozemků, který bude upřesněn 
geometrickým plánem, ţadatel obci zaplatí cenou stanovenou znaleckým posudkem, 
který nechá na své náklady vypracovat ţadatel. 

ZO pověřilo starostu obce ke zveřejnění záměru směny a prodeje na úřední  
desce OÚ. 

ZO rozhodlo o směně části obecního pozemku parc.č. 3653/1 – ostatní plocha, 
ostatní komunikace v k.ú. Ludgeřovice, za část pozemku parc.č. 104 – ostatní 
plocha, ostatní komunikace v k.ú. Ludgeřovice ve vlastnictví xxx následovně: 

Z vlastnictví xxx přejde směnou do vlastnictví obce: 



 - část pozemku parc.č. 104 – ostatní plocha, ostatní komunikace,  v geometrickém 
plánu č. 2186-560/2005 ze dne 7.9.2005 označená jako díl b)  o  výměře 157 m2. 
Tento díl bude dle uvedeného geometrického plánu   sloučen  do  pozemku parc.č. 
3653/1 – ostatní plocha, ostatní komunikace. 

Z vlastnictví obce Ludgeřovice přejde směnou do vlastnictví xxx 

 -  část pozemku parc.č. 3653/1 – ostatní plocha, ostatní komunikace,  
v geometrickém plánu  č. 2186/-560/2005 ze dne 7.9.2005 označená jako díl  d) o 
výměře 127 m2. Tento díl bude dle uvedeného geometrického plánu sloučen do 
pozemku parč. č. 104 – ostatní plocha, jiná plocha. 

Směna pozemků bude provedena bez finančního vyrovnání rozdílů výměr  
směňovaných pozemků s tím, ţe obec Ludgeřovice odkoupí od xxx geometrický plán 
č. 2186-560/2005 ze dne 7.9.2005, který má p. xxx k dispozici a tento předá obci. 

ZO zmocnilo starostu obce k podpisu směnné smlouvy dle bodu 6.1 a) tohoto 
usnesení. 

ZO schválilo, OZV č.1/2010 o místních poplatcích, ve znění předloţeném 
tajemníkem OÚ. 

ZO schválilo, jednací řád a plán práce finančního výboru na rok 2011 předloţený 
předsedou finančního výboru Ing. Přemyslem Havlíkem. 

ZO schválilo, jednací řád a plán práce kontrolního výboru na rok 2011 předloţený 
předsedkyní kontrolního výboru Mgr. Helenou Piprekovou. 

ZO schválilo střednědobý plán sociálních sluţeb a souvisejících aktivit pro 
Hlučínsko 2010-2013. 

ZO schválilo konání řádných schůzí Zastupitelstva obce Ludgeřovice v roce 2011 v 
termínech: 09.03.2011, 08.06.2011, 07.09.2011 a  07.12.2011. 

ZO vzalo na vědomí zprávu starosty o průběhu jednání 2. schůze ZO Ludgeřovice. 

Seznam návrhů, které zastupitelstvo projednalo, ale hlasováním nebylo přijato 
žádné usnesení : 

ZO ukládá RO zařadit do plánu výstavby pro rok 2011 dokončení části ohradní zdi 
okolo kostela sv. Mikuláše, která je ve 100 % vlastnictví obce (část u parkoviště před 
hřbitovem). 

ŠKOLSTVÍ A KULTURA 

Přednáška ve škole 

Dne 7.12.2010 na Základní škole v Ludgeřovicích proběhla přednáška na téma Ţidé 
a Holocaust. Celou přednáškou ţáky devátých ročníků prováděla paní Jana 
Hlávková, která je certifikovanou lektorkou a regionální koordinátorkou přednášek o 
antisemitismu a holocaustu. Také přišla paní Andersíková, ţidovská pamětnice 
koncentračního tábora v Terezíně. Samotná paní Andersíková nám vyprávěla své 
záţitky, chovaní Němců k Ţidům a její ţivot po válce. Přednáška byla vedena formou 
prezentace s mnoha obrázky a velmi obsáhlým vyprávěním. Na konci přednášky měli 
ţáci připravené otázky, na které jim paní Andersíková co nejobsáhleji odpovídala. 

Simona Havlíková, IX.A 

 

 



Z vánočního koncertu v našem kostele 

Konal se o „zlaté neděli“ 19.12.2010. Pořadateli byli Hlučínský smíšený sbor a 
Římskokatolická farnost Ludgeřovice. 

V první polovině koncertu byly na programu skladby A. Michny z Otradovic, A. 
Lottiho, T. L. Viktorii, G. Ph. Handela, J. Brahmse, Ch. Gounoda, J. S. Bacha, a B. 
Smetany.  Účinkovali Hlučínský smíšený sbor, Barbora Bortlová – sbormistr, 
Světlana Ličková – soprán, Tomáš Anderka – varhany, Alena Krakuvčíková – 
recitace. 

Ve druhé polovině koncertu zněla známá Česká mše vánoční „Hej mistře“ Jakuba 
Jana Ryby v úpravě pro sóla, smíšený sbor a varhany. Účinkovali Hlučínský smíšený 
sbor doplněný o členy chrámového sboru sv. Cecilie Hlučín a sboru p. C. Lelka Dolní 
Benešov, dále Marta Jirásková – soprán, Petra Řezáčová – alt, Roman Ţiška – tenor, 
Petr Urbánek – bas, Pavel Novosad – varhany. Dirigentem byl Aleš Chyla j. h. 

Vánoční hudba v kostele krásně zněla, posluchači (škoda, ţe jich nebylo více) byli 
spokojeni. 
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Z adventního koncertu v chrámu sv. Mikuláše 

Konal se v neděli 12. prosince 2010. Pořadateli byli občanské sdruţení Nezávislí – 
občané pro Ludgeřovice, Farnost Ludgeřovice a Janáčkova konzervatoř a 
gymnázium v Ostravě (JKO). Partnerem koncertu byl Ing. Jan Vjačka. Byl to po 
předloňském a loňském jiţ třetí jejich adventní koncert v našem kostele.  

Koncertovali studenti a pedagogové JKO (Pěvecký sbor JKO se sbormistryní 
Danielou Ţukovou a Komorní orchestr JKO s dirigentem Petrem Šumníkem).  

Program koncertu: 

Adam Michna z Otradovic: Loutna česká (výběr části o vánocích), 

Marc – Antoine Charpentier: Te Deum, 

Tomáš Norbert Koutník: Pastorela. 

Koncert byl krásný, spokojených posluchačů hodně, mezi nimi i europoslanec Evţen 
Tošenovský, v kostele vládla pěkná předvánoční atmosféra. Organizátoři se po 
koncertu sešli s účinkujícími na přátelském setkání v sále Obecního domu. 
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Statistika – obyvatelé obce Ludgeřovice 
 

Věk ženy muži celkem 

0-5 124 147 271 

4-14 173 190 363 

15-19 104 129 233 

20-24 143 147 290 

25-29 152 162 314 

30-39 363 385 748 

40-49 322 333 655 

50-59 311 347 658 

60-65 194 145 339 

66-69 116 98 214 

70-75 163 137 300 

76-79 80 40 120 

80-85 81 43 124 

86-89 34 9 43 

90+ 10 5 15 

Celkem 2370 2317 4687 

 

Z tradičních vánočních trhů v Obecním domě 

Konaly se 11. prosince 2010, organizátorem byl Obecní úřad. Sál Obecního domu 
byl plný stánků s typickým vánočním zboţím, navzdory nevlídnému počasí venku 
s pravou sněhovou chumelenicí, také po celý den plný spokojených návštěvníků, 
které u vchodu vítali dva mládenci hlučínskými koláči. Návštěvníci si prohlíţeli 
nabízené zboţí, kupovali, občerstvovali se punčem, grogem, svařákem, medovinou a 
dalšími „protizimními“ nápoji, které nabízela místní restaurace. Výborně se bavili také 
při hezkém vystoupení skupiny ţaček základní školy, které zazpívaly řadu půvabných 
českých a anglických vánočních písniček.  

Byly to vydařené vánoční trhy, bylo znát, ţe uţ mají v naší obci tradici, ţe občané je 
rádi navštěvují. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Období:   rok 2010 (do 30.11.2010) 
 
Počet občanů ČR:         4.687
  
Počet přistěhovaných do obce:               114 
  
Počet odstěhovaných z obce:            66
  
Počet narozených dětí             31 
 
Počet zemřelých osob:             54 
 
Počet cizinců s trvalým pobytem:                 15 
 
Počet cizinců s jiným neţ trvalým pobytem:  8 
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Z návštěvy v charitním domově sv. Mikuláše 

Jako kaţdým rokem před vánocemi, i letos 17. prosince dostali klienti domova velkou 
návštěvu. S vánočními a novoročními přáními a také s vánočními dárky přišli za nimi 
starosta obce Mgr. Daniel Havlík a vedoucí úseku správních činností OÚ Vlasta 
Bortlíková a dvě velké skupiny ţáků základní školy se svými učitelkami.  

Pan starosta s paní Bortlíkovou kaţdé seniorce a senioru popřáli a předali dárky. 
Děvčata a chlapci seniorkám a seniorům moc hezky zahráli vánoční hru o tom, jak se 
narodil Jeţíšek, zarecitovali a zazpívali celou řadu vánočních říkánek a koled, kaţdý 
z nich dokonce také přinesl malý dárek jako pomeranč, mandarinku, vlastnoručně 
vyrobenou ozdobu na stromeček a podobně.  

Kdyţ návštěva po půldruhé hodině končila, vládla v jídelně charitního domova, kde 
se akce konala, radostná vánoční atmosféra a všechny stoly byly plné dárků.   
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Z letošních Dnů obce Ludgeřovice 

Konaly se v Obecním domě ve dnech 25. aţ 27.11.2010.  

První den byl zejména věnován prezentacím zájmových sdružení.  

Hned při vstupu do sálu OD vítaly návštěvníky ve stánku s občerstvením pracovnice 
obecního úřadu kávou, čajem, buchtami, chlebem se sádlem – vše zdarma.  

Ve stánku Klubu důchodců Vrablovec si bylo moţné prohlédnout výsledky 
rukodělných prací členů, koupit hlučínské koláče, zákusky a posedět u připravených 
stolů. 

Ve stánku zahrádkářů byla obvyklá výstavka ovoce a zeleniny ze zahrádek – letos 
chudší v důsledku mizerného počasí na jaře i v létě. Bylo zde zato moţné si 
vychutnat skleničku dobrého vína. 

Stánek bratrů Kovářových plný krásných modelů letadel byl po celý den obleţen 
dětmi i dospělými. 

Ve stánku Obecního úřadu Ludgeřovice byly vystaveny obecní kroniky, řada velkých 
fotografických pohledů na obec na papíru i na promítacím plátně. 

Ve stánku chovatelů zpívali kanáři, vrkali holubi a leskly se poháry získané na 
chovatelských soutěţích. 

Myslivci ze sdruţení Ostříţ vystavovali trofeje, fota ze své mnohaleté historie. 
Návštěvníkům nabízeli výborný myslivecký guláš. 

Široce se prezentovali sportovci. Ludgeřovičtí vzpěrači se pochlubili získanými 
diplomy a medailemi a hlavně po celý den poutali pozornost návštěvníků ukázkami 
vzpírání. Stánek TJ Ludgeřovice byl doslova nabitý doklady o bohaté více neţ 
šedesátileté historii. Byla zde spousta fotografií, pohárů, dresů atd. 

Velmi zajímavý byl uţ tradičně stánek ludgeřovických hasičů dokumentující jejich 
mimořádně zásluţnou činnost. Na promítacím plátně běţela videa z jejich zákroků u 
poţárů, povodní, dopravních nehod. 

Po celý den  zpestřovaly dění v sále svými vystoupeními maţoretky z ludgeřovické 
skupiny PADIS. 

Odpoledne návštěvníky potěšily svými půvabnými vystoupeními děti z mateřských 
školek Hlučínská a Církevní. Zpívaly, recitovaly, tancovaly a také převedly malou 
módní přehlídku. 

Velmi zajímavé byly také ukázky cvičení karate, které předvedli členové místního 
velmi agilního a úspěšného klubu. 

Druhý den odpoledne se konala zabíjačka 

Přesněji řečeno prodávaly se výrobky ze zabitých prasat jako jitrnice, jelita, tlačenky, 
salámy. O prodej byl velký zájem, před stánkem čekala na obslouţení dlouhá fronta 
kupujících, jakou pamatujeme uţ jen z minulého století. Hrála k tomu hudba pana 
Blokeše. 

 

Třetí den se konal koncert Rock’n’Roll Band Marcela Woodmana 

Plný sál spokojených posluchačů si uţíval zvuk a atmosféru rock’n’rollu. 



Letošní ludgeřovické dny byly určitě zajímavé, pestré, dobře připravené i provedené. 
Spokojených návštěvníků bylo dost. Byli to zejména učitelé a ţáci základní školy, 
občané Vrablovce, rodiče a příbuzní vystupujících dětí z mateřských školek. Škoda 
jen, ţe nepřišlo více dospělých ze samotných Ludgeřovic. 

Není zde moţné otisknout snímky prezentací a vystoupení, zaplnily by nejméně 
sedm stran Zpravodaje. Proto je zde jen krátký výběr, řada dalších je na 
www.ludgerovice.cz. 

  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

http://www.ludgerovice.cz/


 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

AV. 
 
 



Základní škola a mateřská škola Ludgeřovice 

 
 

 

 

 

Milí předškoláci, 

zveme Vás k zápisu do 1.třídy! 

17. a 18. ledna 2011 od 13:30 do 17:00 hodin 

na obou budovách školy. 

Zítra půjdu do školy. 
Nemusím mít úkoly, 

nejsem ještě řádným ţákem, 
ale uţ jsem předškolákem. 

Zítra půjdu k zápisu, 
tašku s sebou ponesu. 
Budu v ní mít rodný list, 

u zápisu budu číst. 

Budu říkat básničku 
a zazpívám písničku. 

Uţ se na to těším moc! 
Teď jdu spinkat – dobrou noc. 

 

 

Vezměte s sebou rodný list dítěte 
a průkaz zdravotní pojišťovny. 

www.zsludgerovice.cz 
 
 

http://www.zsludgerovice.cz/


Předvánoční setkání budoucích školáčků 

Úterní odpoledne 14. prosince rozeznělo naši školu veselé brebentění nastávajících 
školáčků. Mnozí byli v tento den poprvé ve škole a těšili se na připravený program.                                                                                       

Společně se svými rodiči si zde mohli poslechnout vystoupení školního pěveckého 
sboru, prohlédnout si třídy prvního stupně, vyzkoušet si, jak se sedí v lavici i nové 
vymoţenosti dnešní doby jako je interaktivní tabule. Nahlédli také do učebnic a sešitů 
první třídy a vyzkoušeli si některé úkoly. Bříška potěšily nachystanou svačinkou a 
rodiče mohli probrat své dojmy nad kávou či čajem.   

Celé setkání proběhlo v přátelské a předvánoční atmosféře a mnohým dětem, a 
moţná i rodičům, se ani nechtělo domů. Odcházeli natěšeni na další setkání, které 
se uskuteční 17. a 18. ledna u zápisu do 1. třídy. 

 
 

Mgr. Jana Grzychová, ZŠ a MŠ Ludgeřovice 
                                                                                 
 
 
 
 
 
 

Revitalizace zahrady Církevní mateřské školy v Ludgeřovicích 

V září roku 1993 byl zahájen provoz Církevní mateřské školy, kterému předcházela 
celková rekonstrukce budovy, čímţ vznikly nové prostory velkých tříd a mateřská 
škola odpovídala moderním poţadavkům tehdejších předpisů. Dva roky na to, tzn. 
v roce 1995 byl upraven také venkovní prostor náleţící k Církevní mateřské škole, 
kde vznikla hrací plocha s dřevěným nářadím a jinými vhodnými doplňky. 

Během 15-ti let provozu jsme zaznamenaly stále rostoucí zájem o Církevní 
mateřskou školu. Jelikoţ kapacita po několik let nestačila uspokojit všechny zájemce, 
rozhodly jsme se kapacitu Církevní  mateřské školy navýšit. Tato myšlenka byla 
realizována a vznikly nové prostory upravené potřebám dětí. 

Zároveň jsme si uvědomovaly problém související s technickým stavem školní 
zahrady, jejíţ vybavení po 15-ti letech jiţ také jevilo známky zastarání. Zjistili jsme, 
ţe na revitalizaci zahrady lze získat peníze z Regionální operačního programu 



Moravskoslezsko, oblast podpory 4.2. Rozvoj venkova . V úzké spolupráci s firmou 
POE EDUCO, spol. s r.o. jsme začali realizovat projekt revitalizace zahrady CMŠ pod 
názvem „Stvoření světa“. 

Cílem projektu je vybudovat moderní otevřenou zahradu, která koncepčně navazuje 
jak na zmiňované rozšíření budovy, tak na volnočasové potřeby obyvatel Ludgeřovic. 

Hlavní myšlenkou projetu bylo vytvoření podmínek pro environmentální výchovu a 
vzdělávání dětí předškolního věku. Skrze vytvořený prostor země, vody a nebe,v 
přirozeném poznávání  vzájemných souvislostí, děti mohou prohlubovat a vyvíjet 
vztah mezi člověkem, přírodou a tím,co je duchovní. Projekt stvoření světa je ve 
svém obsahu a nabídce tak pestrý, ţe sám o sobě tvoří vhodnou motivaci pro děti, 
protoţe kaţdé z dětí ve své vlastní individualitě tam nalezne něco, co ho zaujme, 
rozšíří jeho vědomosti a dovednosti. 

Vytýčeného cíle chceme právě dosáhnout úpravou a přestavbou zahrady. Celkovým 
výstupem projektu bude moderní otevřená zahrada s moţností seznámit děti se 
stvořením světa. Na ploše zahrady budou symbolicky umístěny jednotlivé kroky 
stvoření světa, ne však chronologicky za sebou, neboť existuje vícero jejich výkladů. 
Prvky ztvárňují  světlo a tmu, den a noc, nebeskou klenbu, vodu a souš, vodní 
tvorstvo, ptactvo a jiné ţivočichy, rostlinstvo, člověka, odpočinek. Prostor bude 
rozdělen na menší herní celky, které na sebe navazují a postupně se uzavírají. 

Po odborném posouzení byla na projekt pod názvem „Stvoření světa“ dne 20. 1.2010 
pod registračním číslem CZ.1.10/4.1.00/03.00658, schválena dotace, jejíţ výše činí 
téměř 3 mil. Kč. V současné době probíhá výběrové řízení na dodavatele stavby. 

Od začátku realizace tohoto projektu je velkou podporou zřizovatel Církevní 
mateřské školy, kterým je Kongregace sester sluţebnic Nejsvětější Panny Marie bez 
poskvrny počaté (která přispěla svou 7,5% spoluúčastí), rodičů dětí docházejících do 
Církevní mateřské školy a také vedení obce.  

Ukončení revitalizace školní zahrady je stanoveno na 30. 6. 2011 r. 

Věříme, ţe tento projekt bude příkladem dobré praxe pouţití prostředků Evropské 
unie a bude slouţit nejenom dětem navštěvující Církevní mateřskou školu ale i dětem 
z celé obce. 

Zahrada Církevní mateřské školy před revitalizaci 
Prostorové řešení a projekt zahrady po revitalizaci 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

 
Mgr. SM. Luiza Lucja Kowalcze, ředitelka Církevní mateřské školy 

 



SPOLEČENSKÉ ORGANIZACE SE PŘEDSTAVUJÍ 

Statistika zásahů JSDH v roce 2010 

Článek jako průřez mapuje výjezdový rok místních hasičů. 
 
V prosinci vpadla zima do naší obce, dočkali jsme se i sněhové nadílky. Proběhly 
Vánoce a je na čase dát report o proběhlém roce. Nutno říci, ţe v hasičském pojetí 
dobrý nebyl. Patřil totiţ k jedněm z nejhorších, které jsme měli. Nejdříve krutá zima, 
zimní měsíce s vysokým počtem výjezdů a pak také velká voda spojena s měsíci 
teplejšími.  
 
Konkrétně rok 2010 vypadal následovně: 
 

o 6.1. – 0:15 Poţár prodejny v sousední obci nám zabral celou noc. 
o 10.1. -17:45 Ludgeřovice. Na Nové Hlučínské začal hořet bagr. 
o 12.1. – 8:01 Ludgeřovice. Nebezpečné rampouchy ohroţují veřejnost 

v Domově sv. Mikuláše. 
o 13.1.-9:29 Ludgeřovice. Pád stromu na Nové Hlučínské. 
o 20.1.-9:05 Ludgeřovice. Opět rampouchy, MŠ Hlučínská. 
o 11.2.-2:22 Ludgeřovice. Poţár osobního automobilu. 
o 17.2.-8:45 Ohlášen poţár na zámku v Šilheřovicích. 
o 18.2.-19:55 Ludgeřovice. Poţár elektrické přípojky u rodinného domu. 
o 10.3.-2:44 Ludgeřovice. Poţár dopravního prostředku. 
o 24.4-15:44 Ludgeřovice. Poţár travního porostu, ul. Nad Vodárnou. 
o 28.4.11:07- Ludgeřovice. Poţár kuchyně rodinného domu. 
o 16.5-17:35 – Stavění protipovodňové hráze na řece Odře. 
o 17.5. – Povodeň v obci, čerpání vody, odstraňování překáţek. 
o 18.5- 7:35 Poslední povodňový zásah - čerpání vody, ZŠ Ludgeřovice. 
o 21.5-14:02 Poţár kotelny v Bobrovníkách, Ludgeřovice  na místě jako 

náhradní jednotka za vyjetou jednotku Hlučín. 
o 24.5.-12:22 Ludgeřovice. Dopravní nehoda nákladního a osobního automobilu 

na Nové Hlučínské. 
o 2.6.- Druhá povodeň v obci, po celý den čerpání vody a odstraňování 

překáţek. 
o 3.6.- Ludgeřovice. Dozvuky povodně, výjezd na čerpání vody a odstranění 

nebezp. stavů. 
o 16.6.- 16:22 Ludgeřovice. Dopravní nehoda, osobní automobil na střeše, ul. 

Vrablovecká. 
o 29.6.-2:09 Ludgeřovice. Poţár kůlny a následně i osobního automobilu. 
o 8.7.-16:44 Ludgeřovice. Planý poplach – nepotvrzený poţár travního porostu. 
o 17.7-21:50 Třetí povodeň, stejně jako okolní jednotky pomoc Dolnímu 

Benešovu. 
o 20.7-18:08 Ludgeřovice. První letošní výjezd na hmyz. 
o 17.8.-17:44 Ludgeřovice. Dopravní nehoda dvou osobních vozidel na Nové 

Hlučínské 
o 11.10-14:45 Ludgeřovice. Likvidace bodavého hmyzu. 
o 15.10- 8:10 Ludgeřovice. Dopravní nehoda tří vozidel na Nové Hlučínské. 
o 22.10-9:44 Ludgeřovice. Ohlášen poţár MŠ Hlučínská, průzkumem zjištěno 

prověřovací cvičení. 
o 2.12-9:07 – Ludgeřovice. Poţár osobního automobilu na Nové Hlučínské. 



o 8.12-13:51- Ludgeřovice. Planý poplach, ul. Sluneční. 
  
Jednotka sboru dobrovolných hasičů obce Ludgeřovice – základní údaje 

 
Evidenční číslo jednotky: 815 179, JPO III/1 
E-mail: hasici.ludgerovice@centrum.cz 
Web: http://hasici-ludgerovice.g6.cz 

Facebook: Hasiči Ludgeřovice a jejich přátelé (oficiální stránka) 
 
Jednotka sboru dobrovolných hasičů (dále jen "JSDH") je zřizována obcí na základě 
zákona o poţární ochraně. Členem jednotky můţe být kaţdý občan ČR starší 18-ti 
let, zdravotně způsobilý, který s obcí uzavře dohodu o členství v JSDH, čili i 
dosavadní občan-nehasič, který se k tomuto odhodlá. 

Co to znamená JPO III/1: 

Jednotka požární ochrany sboru dobrovolných hasičů obce s členy, kteří vykonávají službu v 

JPO dobrovolně, s územní působností do 10 minut jízdy z místa dislokace, zajišťuje výjezd 

družstva  o početním stavu 1+3 (velitel, strojník, 2 hasiči) do 10 minut od vyhlášení poplachu, 

dojezdová vzdálenost z místa dislokace je 7,5 až 10 km. 

 

Působnost jednotky: 

Je územní tzn. převážně pro katastr obce Ludgeřovice + katastry okolních obcí.  Na žádost 

operačního a informačního střediska pak můžeme být vysláni i mimo toto území. 

Srovnání s ostatními roky: 
2007 - Celkem 36 zásahů 
2008 - Celkem 28 
2009 - Celkem 21  
2010 - Celkem 37 zásahů 
11x Poţár, 4 x Dopravní nehoda, 2x Planý poplach, 20x Technická pomoc.  
 
Loňský rok byl tedy opět specifický. Technické pomoci převládají téměř vţdy, protoţe 
lze pod ně zařadit mnoho podtypů událostí. U nás byly tvořeny především zásahy, 
které jsou spojeny se sněhovou nadílkou a velkou vodou. Hmyz byl loni velice na 
útlumu. 
Významný počet loni tvořily výjezdy k poţárům. Do této kategorie po čase promluvily 
poţáry dopravních prostředků. Zatímco za ostatní roky si vybavuji snad jediný, loni 
jsem jich viděl hořet pět. Bohuţel takovéto poţáry postupují velice rychle a  při 
příjezdu hasičů se většinou nacházejí v plné hořící síle. Kvůli plastům apod. je navíc 
nutné pouţívat dýchací techniku. Opět jsme se ale nevyhnuli i poţárům rodinných 
domů, proto prosím občany i nadále o větší hasičskou prevenci ohledně jejich obydlí. 
Zima se velice vyřádila a připočítáme-li k ní i proběhlá cvičení (záchrana osob na 
ledu apod.), lze konstatovat, ţe dala pořádně zabrat. Zimní měsíce byly nebývale 
zaplněny výjezdy a to nejen díky sněhu. 
Do statistik promluvila i voda, jinak přítel to hasičů. Loni stála výrazně proti nim a 
nedala jim nic zadarmo. Naši hasiči měli celkem tři větší operace související s vodou, 
kdy se téměř nezastavili.  
Výrazným specifikem byly také noční zásahy. Ve výčtu sice dělají jen malý zlomek 
výjezdů, ovšem stály opravdu za to a navíc jejich počet oproti ostatním rokům 
výrazně navýšil. Tyto zásahy jsou v první fázi výjezdu velice náročné. Hasiče ze 

mailto:hasici.ludgerovice@centrum.cz
http://hasici-ludgerovice.wz.cz/


spánku vyruší tón poplachu a ten musí co nejrychleji nastartovat své tělo a začít 
fungovat a přesunovat se ke zbrojnici. Nedokonalé je také osvětlení místa zásahu 
pomocí naší cisterny, coţ je v noci výrazný problém, na kterém letos zapracujeme.  
Z několika našich dlouhodobých statistik také vyplynulo zjištění, ţe relativně 
bezpečné měsíce jsou cca. září a říjen, kdy většinou události nejsou, nebo je jich 
poskromnu. Zajímalo by mě, co v této době naši občané dělají, ţe je tak bezpečno :-) 
Loňský rok byl opravdu perný a z těch několika předešlých opravdu nejhorší. Proto 
obzvláště děkuji všem členům, kteří se výjezdů o svém volnu účastnili. Riskující své 
zdraví i pohodlí opět loni nikdy nemuseli výjezd odmítnout, coţ se ne všem okolním 
jednotkám loni povedlo. Dále se tito lidé účastnili školení, kurzů a výcviků, kde 
prohlubovali své znalosti. Výjezdový tým tvoří různé sorty lidi -  inţenýři, podnikatelé, 
studenti, nebo třeba dělníci. Všechny ale ţene dál myšlenka v rámci moţností 
pomoci druhým lidem. Informace o tom pak můţete sledovat aktuálně vţdy na webu, 
nebo Facebooku.  
 
Statistika zásahů je uzavřena pro potřeby zpravodaje k 14.12.2010. Doufejme, ţe se 
jiţ nic výrazného do konce roku nestane. 
 
Přeji Vám úspěšný rok 2011. Nezapomeňte přijít na náš ples, my pak přijedeme 
na Váš požár :-)    
 

 
 

 David Lange, Dobrovolná jednotka hasičů obce Ludgeřovice 

 

 
 
 
 
 
 
 



Výstava kanárů a exotického ptactva 
 
Ve dnech 13.-14.11.2010 se konala v areálu ZO ČSCH Ludgeřovice jiţ tradiční 
v pořadí XIX. Klubová výstava barevných a postavových kanárů a exotického 
ptactva.  Výstavu obeslalo celkem  36 chovatelů z toho 3 chovatelé z Polska  a  1 
zástupce ze Slovenska. Celkem bylo vystaveno 275 kanáru, 20 papoušků, 61 
andulek a 22 zebřiček a chůviček. Zkušení posuzovatelé určili nejlepší kolekce, 
Šampiona výstavy a Mistra klubu. Výstavu si prohlédlo téměr 250 návštěvníků, kteří 
taky vyuţili příleţitosti nakoupit papoušky a kanáry do svých chovů. Nedílnou 
součástí výstavy byly kresby ţáků místní základní školy s tématem ţivot papouška. 
 
 

Čestné ceny Chovatel Bodové hodnocení 

Nejlepší zebřička  Martin Honka 90 bodů 

Nejlepší papoušek Jakub Gajdečka 90 bodů 

Nejlepší andulka Stanislav Groda 91 bodů 

Nejlepší kolekce postavových 
kanárů 

Martin Veverka 360 bodů 

Nejlepší kolekce barevných 
kanárů 

Jiří Kamrád 366 bodů 

Mistr klubu barevných kanárů Jiří Kamrád 360 bodů 

Mistr klubu postavových  kanárů Martin Veverka 360 bodů 

Šampion výstavy Tadeusz Brzeziok 92 bodů kanár bílý 

 
 
 

 
 
 

Chovatel papoušků p.Jakub Gajdečka 



 
 
 

Chovatel kanárů p.Kamrád Jiří 
 
 

 
 
 

Chovatel p.Tadeusz Brzeiziok spolu předsedou ZO p.Arnoštem Vraníkem 
 
 



 
 
 

Dlouholetý chovatel poštovních holubů a posuzovatel drůbeţe p.Jindřích Svoboda 
 
 

Arnošt Vraník ,předseda ZO ĆSCH Ludgeřovice 
 
 
Jubilanti – prosinec 2010 

Anastazie Krokrová      99 let Lucie Piszczanová        85 let   
Alţběta Bednaříková    85 let Markéta Baránková       80 let 
Gertruda Konečná      85 let Jindřich Vraník               80 let 
 
Všem jubilantům srdečně blahopřejeme! 
 

INFORMACE A OZNÁMENÍ 

Zřízení bezplatné právní poradny. 

Rada obce Ludgeřovice rozhodla na své 2. schůzi o zřízení bezplatné právní 
poradny pro občany obce Ludgeřovice, a to s účinností od 1.1.2011. 

Právní poradna bude zajištěna advokátem.  

Termíny fungování poradny budou určovány průběţně podle zájmu veřejnosti.  

Styk s klienty bude realizován v budově OÚ Ludgeřovice. 

Zájemci o vyuţití této sluţby se mohou registrovat na sekretariátě OÚ Ludgeřovice u 
sekretářky starosty obce a tajemníka p. Fialové, a to buď osobně nebo telefonicky na 
tel. čísle 553 876 011. 

Předpokládaná doba konzultace s advokátem je 20 minut. 



 
Společnost přátel Muzea Hlučínska, občanské sdružení  

je tu pro Vás! 

 
Otevřený dopis 

občanům měst a obcí Hlučínska 

 
Motto: 
 
Hlučínsko není pouze zeměpisný pojem. Je to fenomén se specifickou historií, 
která vtiskla regionu a jeho obyvatelstvu jedinečnou podobu. Aby si Hlučínsko 
uchovalo svoji identitu, musí se stát předmětem zájmu rozumných lidí různých 
profesí a generací, kteří jsou ochotni se nezištně angažovat v jeho prospěch. 

(ze stanov občanského sdruţení) 
 
Váţení spoluobčané, 
 
jménem výboru občanského sdruţení Společnost přátel Muzea Hlučínska si Vás 
dovolujeme oslovit tímto otevřeným dopisem.  
V přetechnizované době sílící globalizace, kdy se stírají regionální specifika a 
zvláštnosti, jsme se rozhodli zaloţit občanské sdruţení, jehoţ hlavním cílem je 
uchovat originální identitu hlučínského regionu ve všech různých podobách (zvyky, 
tradice, historie, folklor, materiální dědictví apod. …). Společným jmenovatelem 
všech námi plánovaných aktivit je osvěta  
a šíření správného povědomí o Hlučínsku nejen pro návštěvníky, kteří přicházejí do 
našeho regionu, ale především u místních obyvatel. Aktivitami, jimiţ chceme 
naplňovat tento záměr, bude mimo jiné podpora vzniku stálé expozice věnované 
celému Hlučínsku, vydávání vlastivědného sborníku, pořádání diskuzních fór, 
přednášek, exkurzí, tématických soutěţí po školy apod. Jsme si vědomi toho, ţe je 
zapotřebí oslovit zvláště nastupující mladou generaci, jejímţ úkolem bude předat 
„dědictví otců“. 
 
Domníváme se, ţe ţivou tvůrčí společnost a její identitu mohou uchovat pro příští 
generace pouze lidé, kteří si hájí vlastní tradici, kořeny a smysluplně je rozvíjejí. 
Protoţe tyto ideje prosazuje Muzeum Hlučínska, rozhodli jsme se jako jeho příznivci 
pro název našeho občanského sdruţení „Společnost přátel Muzea Hlučínska“. Právě 
aktivní podpora činnosti Muzea Hlučínska je naší prioritou. Jsme sdruţení 
nepolitické. Chceme dosahovat našich cílů ve vzájemné spolupráci se Sdruţením 
obcí Hlučínska jako jeho dobrý partner a pomocník. Předmětem našeho zájmu bude 
rovněţ otevřená spolupráce se školami a vzdělávacími institucemi všeobecně, 
společenskými organizacemi apod. Chceme systematicky komunikovat s občany za 
účelem zachování dědictví materiálního (pomoc Muzeu Hlučínska při sběru 
exponátů) i duchovního (uchování autentických výpovědí a vzpomínek pamětníků 
apod.). 
 
Váţení občané, věříme, ţe činnost našeho občanského sdruţení nalezne rovněţ u 
Vás svoji přízeň a získá si Vaši oblibu. Vţdyť podpora kořenů a tradic z nichţ 
vyrůstáme, posiluje naší vlastní identitu.  
Zároveň si Vás dovolujeme pozvat na zahajovací akci občanského sdruţení:  



(aktuální informace: www.spmh.cz – v provozu od ledna 2011) 
 
Pátek 11. 2. 2011 v 18 hodin 
Jindřich Štreit: Brána naděje (vernisáž fotografické výstavy) – Muzeum 
Hlučínska 
Beseda s pozvanými hosty: Jindřich Štreit, Max Kašparů (po vernisáži) – 
Evangelický kostel 
  
Jménem občanského sdruţení „Společnost přátel Muzea Hlučínska“ členové výboru:    
 
Jiří Siostrzonek (předseda), Josef Barták, Jiří Neminář, Jan Urbiš, Eva Peterková, 
Jana Musialová, Metoděj Chrástecký 
 
 
 

 
 

 
 
 

http://www.spmh.cz/


 

SPORT 

2.Vánoční besídka mladých vzpěračů z Ludgeřovic         

Ve středu 15.12.2010 v tělocvičně ZŠ Ludgeřovice proběhla 2.Vánoční besídka  
mladých vzpěračů z Ludgeřovic. Mladí ţáci oddílů vzpírání TJ Ludgeřovice se 
předvedli co dovedou a za odměnu ţe celý rok dobře trénovali . dostali hodnotné 
dárky. 

 

 

 

 

 

 



 
Děkujeme za sponzorské dárky firmě Bonatrans Bohumín. 
V sezoně 2010 startovali mladší a starší ţáci na těchto závodech  Mistrovství 
Moravskosleszkého kraje , 4.kola ţákovské ligy, dále na Mezinárodní Velké ceně 
Bohumína na Mezinárodním Hexagonálu v Novém Hrozenkově, Mistrovství ČR 
starších ţáků v Boskovicích kde Ondřej Tchurz skončil na 5.místě do 40kg a Michal 
Návrat na 10.místě nad 69kg, na Mistrovství ČR mladších ţáků v Holešově kde 
Ondřej Tchurz vybojoval 3.místo do 45kg 
a Ludvík Lis také 3.místo do 62kg. 
Sezona pro mladé vzpěrače úspěšná,do roku 2011 přejeme hodně sil a pevné 
zdraví. 
Sponzorům chceme poděkovat ţe nás podporují a fandí vzpírání. 
 

Oldřich Tchurz 

 

 

Dne 12.12.2010 proběhl v Top hotelu Praha pod záštitou 
České unie bojových umění a partnerských svazů ČSTV 
galavečer bojových umění. Mediálním partnerem celé akce 
byla sportovní redakce České televize v čele s jejím 
šéfredaktorem Otou Černým, který se stal čestným členem 
síně slávy bojových umění v České republice. 

Na tuto významnou akci dostali pozvánku také členové SK 
NIPPON Ludgeřovice Michal Hrubý (mistr světa WKGF) a 

Jakub Debrecenyi (juniorský mistr světa WKC). Oba byli moderátorem celé akce 
Michalem Dusíkem pozváni na podium, aby z rukou předsedy svazu převzali ocenění 
za vzornou reprezentaci České republiky na mezinárodním poli a vynikající sportovní 
výsledky v roce 2010. Celý galavečer se nesl ve znamení bojových umění a 

východoasijské kultury, kdy čestným 
hostem večera byl Tomio Okamura, dále 
korejský konzul a mnoho dalším 
významných osobností.  

Jsem velmi rád, ţe se jméno naší obce 
dostává díky klubu SK NIPPON 
Ludgeřovice do povědomí široké 
sportovní veřejnosti a věřím, ţe i v roce 
2011 bude tento klub patřit mezi 
nejúspěšnější v naší zemi.   

Mgr. Daniel Havlík, starosta obce 

 

Michal Hrubý přebírá ocení z rukou předsedy  
svazu ČSKe Jiřího Bočka 

 
  

 

 

 

http://www.nocmistru.cz/index.php?call=foto&ida=7&idf=582
http://www.nocmistru.cz/index.php?call=foto&ida=7&idf=582


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tištěná verze zpravodaje dále obsahuje: 

- Jízdní řády autobusů linek č. 56, 293. 

- Informace Obce Ludgeřovice občanům o kontaktech a úředních hodinách 
obecního úřadu a knihovny. 

A. Vjačka 

 


